
Dzień 2 – notatka 
 

  Countable and uncountable nouns  - Rzeczowniki policzalne i niepoliczalne. 
 
W języku angielskim odróżniamy rzeczowniki policzalne (countable) i niepoliczalne (uncountable). 

 

Rzeczowniki policzalne to takie, które możemy policzyć na sztuki i występują w formie pojedynczej i 

mnogiej. Liczba pojedyncza łączy się  z przedimkiem nieokreślonym „a” lub „an”. 

 

Liczba pojedyncza Liczba mnoga 

one dog  two dogs 

one horse two horses 

one man two men 

one idea two ideas 

one shop two shops 

 
Rzeczowniki niepoliczalne to rzeczowniki, których nie możemy policzyć. Mogą być to nazwy pojęć 

abstrakcyjnych, cech lub mogą być to przedmioty fizyczne, zbyt małe czy też bezkształtne, aby je policzyć (płyny, 

proszki, gazy, itp.) Rzeczowniki niepoliczalne mają tylko jedną formę, nie posiadają liczby mnogiej i NIE można 

używać przedimków nieokreślonych a/an z rzeczownikami niepoliczalnymi. Aby wyrazić ilość rzeczownika 

niepoliczalnego, należy użyć wyrażeń tj. kg, łyżki, litry, szklanki itp. 

 

Np. a glass of water,          2 spoons of sugar,          2 litres of milk,          a bowl of rice,         a piece of paper 

         (szklanka wody)         (dwie łyzki cukru)         (dwa litry mleka)           (miska ryżu)          (kawałek papieru) 
 

Przykładowe rzeczowniki niepoliczalne: 

• tea (herbata) 

• sugar  (cukier) 

• water  (woda) 

• air   (powietrze) 

• rice    (ryż) 

• knowledge   (wiedza) 

• beauty   (piękno) 

• love  (miłość) 

• money  (pieniądze) 

!!Pułapki!! 

Niektóre rzeczowniki w innych językach są policzalne, ale niepoliczalne w języku angielskim i w takim wypadku 

należy przestrzegać zasad dla rzeczowników niepoliczalnych. Oto najczęstsze przykłady takich rzeczowników: 

ad vice (rada), bread (chleb), furniture (meble), information (informacje), luggage (bagaż), news (wiadomości), 

traffic (ruch uliczny), travel (podróż), weather (pogoda), work (praca). 

 

!!Uwaga na rzeczownik hair, który zwykle jest niepoliczalny w języku angielskim. Jednakże może pojawić się 

jako rzeczownik policzalny odnosząc się do pojedynczych włosów i  przybierać formę liczby mnogiej hairs. 



Dzień 3 - notatka 

Some/Any 

Some i any używamy z rzeczownikami niepoliczalnymi: 

  

some sugar 

any water 

some petrol 
 

oraz policzalnymi w liczbie mnogiej: 
 

any girls 

some books 

any cars 

 

some – w twierdzeniach (oznacza trochę, jakieś) 

 

any – w pytaniach (oznacza trochę, jakieś) 

       - w przeczeniach (oznacza żadnych, żadnego) 

Podsumowując: 

Zdania z rzeczownikami policzalnymi mogą wyglądać następująco: 

L.poj.       There is a girl./ There isn’t a girl. / Is there a girl? 

               (Tam jest dziewczyna. /Tam nie ma dziewczyny./ Czy tam jest dziewczyna?) 

                I have got an apple. / I haven’t got an apple. / Have you got an apple? 

                                (Ja mam jabłko./ Ja nie mam jabłka. / Czy Ty masz jabłko?) 

L.mn.     There are some girls./ There aren’t any girls. / Are there any girls? 

              (Tam są jakieś dziewczyny. /Tam nie ma żadnych dziewczyn./ Czy tam są jakieś dziewczyny?) 

               I have got some apples. / I haven’t got any apples. / Have you got any apples? 

                          (Ja mam jakieś jabłka./ Ja nie mam żadnych jabłek. / Czy Ty masz jakieś  jabłka?) 

 

Zdania z rzeczownikami niepoliczalnymi: 

There is some water./ There isn’t any water. / Is there any water? 

        (Tam jest trochę wody. /Tam nie ma żadnej wody./ Czy tam jest jakaś woda?) 

             I have got some rice. / I haven’t got any rice. / Have you got any rice? 

                          (Ja mam trochę ryżu./ Ja nie mam żadnego ryżu. / Czy Ty masz trochę  ryżu?) 


